
1 

 

P r o t o k ó ł   Nr XVII/2020 
Sesji  Rady  Gminy   Tłuchowo   odbytej  w  dniu  3 września   2020 roku 

w sali  konferencyjnej  Urzędu  Gminy  w   Tłuchowie 
 

Obrady  XVII  Sesji  Rady  Gminy  Tłuchowo rozpoczęto o godzinie 13.30 odegraniem 
Hymnu Państwowego.  
 
Otwarcia XVII  Sesji Rady Gminy Tłuchowo dokonała Przewodnicząca Rady Gminy  – 
Pani Wioletta Kuczmarska. 
 
Transmisja obrad prowadzona była zgodnie z obowiązującymi przepisami prawa. 
 
W dalszej kolejności Przewodnicząca Rady Gminy poinformowała, iż w sesji uczestniczy 14 
radnych na ogólny stan 15, a zatem Rada Gminy może obradować i podejmować prawomocne 
uchwały. 
(Listy obecności radnych oraz gości zaproszonych stanowią załączniki Nr 1 i 2 do 
protokołu).  
 

Proponowany porządek obrad: 

1. Sprawy organizacyjne. 

2. Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie międzysesyjnym. 

3. Dyskusja. 

4. Podjęcie uchwał w sprawach: 

a) przyjęcia Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami Gminy Tłuchowo na lata 

2019-2022 

b) przyjęcia regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy 

Tłuchowo 

c) określenia szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie 

odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i 

zagospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną przez właściciela 

nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi, 

d) ustalenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, 

którzy nie są zobowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi na rzecz gminy oraz górnych stawek opłat za usługi opróżniania 

zbiorników bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych 

e) zmieniająca uchwałę w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo na rok 2020. 

5. Zapytania i wolne wnioski. 

6. Udzielenie odpowiedzi na zapytania i wolne wnioski. 

7. Komunikaty. 

8. Zakończenie obrad. 

 

Ad.  pkt 1 a 
 
Przewodnicząca Rady Gminy zapytała, czy  Radni zgłaszają wnioski w sprawie zmian 
porządku obrad? 
 
Nikt nie zgłosił uwag więc Pani Przewodnicząca stwierdziła, iż Rada Gminy ustaliła 
porządek obrad XVII sesji, wg którego będzie obradowała w dzisiejszym dniu. 
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(Porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do protokołu).  
 
Ad. pkt  1b 
 
Przewodnicząca Radnych Gminy Tłuchowo zapytała czy Państwo Radni  mają uwagi do 
protokołu z XVI Sesji Rady Gminy Tłuchowo. W związku z tym, iż nikt nie wnosił uwag  
prowadząca obrady poddała pod głosowanie Protokół z XVI Sesji Rady Gminy Tłuchowo. 
Protokół z XVI Sesji Rady Gminy Tłuchowo został przyjęty  14 głosami „ za”.  
(Imienny wykaz radnych w sprawie powyższego głosowania stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu) 
 
Ad. pkt 2  
 
Pan Krzysztof Dąbkowski Wójt Gminy przedłożył Sprawozdanie  z działalności w okresie 
międzysesyjnym tj. 25 czerwca  2020 roku do 3 września 2020 roku. 
 
Przedstawiając sprawozdanie z okresu międzysesyjnego dodał pkt 42 informując, że udało się 
uzyskać decyzję na użytkowanie nowo rozbudowanej II części oczyszczalni ścieków. 
 
(Sprawozdanie Wójta Gminy Tłuchowo stanowi załącznik nr 5 do protokołu). 

 
Ad. pkt 3  
 
W dyskusji nad sprawozdaniem Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym  głos 
zabrali: 
 
Pan Paweł Grąbczewski- Radny Gminy Tłuchowo: 
 
Mówca odniósł się do punktu 31 przedłożonego sprawozdania zwracając się z wnioskiem do 
Wójta o ogłoszenie nowego przetargu na zmianę sposobu użytkowania lokalu mieszkalnego na 
oddział przedszkolny wraz z dostosowaniem budynku Publicznej Szkoły Podstawowej w 
Mysłakówku do wymogów ppoż. a Wysoką Radę o akceptację aby środki otrzymane w ramach 
COVID-19 również przeznaczyć na ten cel tak jak zostało to wskazane w punkcie 34 
sprawozdania z okresu międzysesyjnego.  
 
Pan Stanisław Zych- Radny Gminy Tłuchowo: 
 
Odnosząc się do punktu 9 przedłożonego sprawozdania podziękował za całość wykonanego 
zadania, nie tylko tego odcinka 1764 m ale i tego wcześniejszego 1200 m. Zadanie to zostało 
zastąpione z budowy dużo krótszego odcinka drogi asfaltowej na budowę drogi bitumicznej w 
Popowie o długości ok. 3 000 m. Ta droga została wykonana w gorszej technologii gdyż nie jest 
asfaltowa , ale będzie służyć mieszkańcom i polepszy jakość poruszania się po drogach w 
Trzciance i Popowie. Ponadto mówca będąc przy głosie odniósł się do punktu 26 sprawozdania 
podkreślając, że bardzo współczuje mieszkańcom Suminka ,że powstaną w nim 2 nowe 
kurniki. Wskazał, że oni w Trzciance nadal walczą, aby nie dopuścić do powstania nowego w 
Trzciance. Oznajmił, że Wójt wznowił zawieszone postępowanie , ponieważ Wnioskodawczyni 
dostarczyła raport oddziaływania przedsięwzięcia na środowisko, który robiony jest pod 
inwestora. Zawarte w nim dane wskazują, że ten „ smród” zatrzymuje się w granicach działki 
inwestora co jest nieprawdą. Odbyło się zebranie wiejskie w którym uczestniczyli wszyscy Ci, 
którzy są najbliżej planowanego przedsięwzięcia, wskazując przy tym, że Gmina Tłuchowo jest 
gminą rodzinną a nie przemysłową i wystosowano do Wójta pismo ze sprzeciwem odnośnie 
budowy kolejnego kurnika, takie same pismo zostało wystosowane do Regionalnego Dyrektora 
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Ochrony Środowiska . Ma nadzieje, że przy wydawaniu decyzji zostaną wzięte pod uwagę 
sprzeciwy mieszkańców. 
 
Pani Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Wskazała, że nowo wybudowana droga w Trzciance niech służy mieszkańcom wsi. 
 
Pani Joanna Bukowska- Radna Rady Gminy Tłuchowo:  
  
Poprosiła o rozwinięcie punktu 13 przedstawionego sprawozdania. 
 
Pan Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy Tłuchowo: 
 
Nowy przetarg na zmianę sposobu użytkowania lokalu mieszkalnego na oddział przedszkolny 
wraz z dostosowaniem budynku Publicznej Szkoły Podstawowej w Mysłakówku do wymogów 
ppoż. zostanie ogłoszony lecz termin realizacji tego przedsięwzięcia zostanie wydłużony. Na 
chwilę obecną środki finansowe przeznaczone na ten cel są niewystarczające i dopiero po 
kolejnej wrześniowej sesji , gdy zostaną zwiększone zostanie on ogłoszony. Koszt tego zadania 
jest tak wysoki z uwagi na konieczność dostosowania tego obiektu  w myśl nowych przepisów 
do wymogów ppoż. i osób niepełnosprawnych. Dodatkowe koszty są również związane z tym, 
że przedszkole będzie znajdować się na pierwszym piętrze z tego tytułu musi być wykonana 
konserwacja więźby dachowej, okna oddymiające, zerwanie boazerii . Największy jest problem 
z wąskimi schodami, zostały one dopuszczone ale problem pozostaje. Zgodnie z wolą Wysokiej 
Rady przetarg zostanie ogłoszony po kolejnej wrześniowej sesji na której zostaną wskazane 
środki na ten cel. Kolejna sesja musi się odbyć w miesiącu wrześniu ponieważ będzie złożony 
wniosek na pojemniki na potrzeby PSZOK-u oraz musi zostać rozstrzygnięty przetarg na 
zagospodarowanie ternu wokół budynków użyteczności publicznej na ul. Sierpeckiej przed 
budynkiem urzędu gminy. Odniósł się do słów Radnego Zycha wskazując, że wniosek na 
budowę kurnika został złożony przez Inwestora i postępowanie w przedmiocie wydania 
decyzji o środowiskowych uwarunkowaniach musi się toczyć. Wcześniej były bardziej 
restrykcyjne obostrzenia co do np. obszaru oddziaływania teraz zostały zmniejszone. Istotnym 
jest fakt , że Organ wydający decyzję o środowiskowych uwarunkowaniach  jest związany 
uzgodnieniami wydanymi przez Wody Polskie i Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska. 
W kwestii budowy świetlicy wiejskiej  w Jasieniu to zostało zlecone opracowanie dokumentacji  
i zastanawia się czy nie złożyć wniosku do Premiera Rady Ministrów na dofinansowanie w 
ramach wydatków inwestycyjnych na COVID-19. Minimalne nakłady  umożliwiające złożenie 
wniosku w ramach wydatków inwestycyjnych COVID-19 to 400 000 zł, a drugim 
przedsięwzięciem , które ma szanse otrzymać dofinansowanie jest rozbudowa stadionu w 
Tłuchowie, do 30 września 2020 roku za pośrednictwem Wojewody Kujawsko- Pomorskiego 
można składać wnioski . 
 
Pani Wioletta Kuczmarska-  Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo:  
 
Oznajmiła, że ma nadzieje  iż Państwo Radni nie będą się sprzeciwiać ogłoszeniu nowego 
przetargu na  zmianę sposobu użytkowania lokalu mieszkalnego na oddział przedszkolny wraz 
z dostosowaniem budynku Publicznej Szkoły Podstawowej w Mysłakówku do wymogów ppoż., 
niech ta inwestycja służy dzieciom. 
 

Przewodnicząca Rady Gminy- Pani Kuczmarska Wioletta zamknęła dyskusję nad 
sprawozdaniem Wójta z okresu międzysesyjnego. 
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W związku z brakiem dalszych pytań przystąpiono do  głosowania nad przyjęciem 
Sprawozdania Wójta Gminy Tłuchowo z działalności w okresie międzysesyjnym od 
25.06.2020r. do 03.09.2020r. 
Za przyjęciem Sprawozdania Wójta Gminy Tłuchowo z działalności w okresie  międzysesyjnym 
od 25.06.2020r. do 03.09.2020r.głosowało 14 Radnych. 

Nikt nie głosował przeciw, nikt się nie wstrzymał. 
(Imienny wykaz radnych w sprawie powyższego głosowania stanowi załącznik nr 6 do 
protokołu). 
 
Ad. 4a 
 
Do projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami Gminy 
Tłuchowo na lata 2019-2022 zgłoszone zostały następujące pytania: 
 
Pan Ignacy Sobiecki- Radny Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Zapytał czy przedłożony projekt Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami Gminy Tłuchowo 
na lata 2019-2022 został zaopiniowany przez Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków oraz 
zwrócił uwagę , że w treści wkradł się błąd zamiast „ Turzy Nowej” jest „ Nowa Turza”. 
 
Pan Stanisław Zych- Radny Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Zapytał kto jest autorem Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami Gminy Tłuchowo na lata 
2019-2022 oraz czy na terenie miejscowości Trzcianka zlokalizowane są stanowiska 
archeologiczne oraz czy znajdują się pomniki przyrody czy ich na pewno nie ma tak jak to jest 
wskazane w projekcie. 
 
Odpowiedzi udzielił: 
 
Pan Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy Tłuchowo: 
 
Poinformował , że przedłożony Gminny Program Opieki nad Zabytkami Gminy Tłuchowo na 
lata 2019-2022 został pozytywnie zaopiniowany przez Wojewódzkiego Konserwatora 
Zabytków. 
Zabytki zlokalizowane na terenie gminy są zinwentaryzowane i umieszczone w studium 
kierunków i uwarunkowań zagospodarowania przestrzennego. W tych miejscach nie są 
zinwentaryzowane stanowiska archeologiczne to przy jakiejkolwiek budowie musi być nadzór 
archeologiczny, dla przykładu wskazał , że jak była budowana droga z Tłuchowa do Obręba to 
na wysokości Michałkowa zlokalizowane jest właśnie takie stanowisko i musiał być nadzór. 
Wykonawcą tego Programu był Pan Mateusz Wrześniewski. Pomników Przyrody na terenie 
Gminy Tłuchowo nie ma , natomiast zlokalizowane stanowiska archeologiczne nie powodują 
wyłączenia budowy. Jeśli na danej działce zlokalizowane jest stanowisko archeologiczne to w 
decyzji o warunkach zabudowy zostaje ono wskazane i nałożone obowiązki Inwestora. 
 
W związku z brakiem pytań przystąpiono do głosowania za podjęciem uchwały w sprawie  
przyjęcia Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami Gminy Tłuchowo na lata 2019-
2022. 
 

Za przyjęciem uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami Gminy 

Tłuchowo na lata 2019-2022, głosowało 14 Radnych. 

Nikt nie głosował przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu. 
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(Imienny wykaz radnych w sprawie powyższego głosowania stanowi załącznik nr 7 do 
protokołu) 
 
Rada Gminy podjęła  uchwałę w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Opieki nad 
Zabytkami Gminy Tłuchowo na lata 2019-2022. 
 (Uchwała stanowi załącznik nr 8 do protokołu).   
 
Ad. 4b 
 
Projekt uchwały w sprawie przyjęcia regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie 
Gminy Tłuchowo przybliżyła  Pani Wioletta Morawska – Inspektor UG. 
 
W dyskusji głos zabrali: 
 
Pan Ignacy Sobiecki – Radny Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Odniósł do § 2 ust. 6 przedłożonego Regulaminu wskazując , że chyba wystąpiła pomyłka i 
zamiast „ Odpady wymienione w ust. 1 pkt 7-15 i pkt. 17 należy zbierać selektywnie w sposób, o 

którym mowa w § 17 pkt 4-13” powinno być : „Odpady wymienione w ust. 1 pkt 7-15 i pkt. 17 

należy zbierać selektywnie w sposób, o którym mowa w § 15 pkt 4-13”, ponieważ § 17 mówi, że: 

„Utrzymywanie zwierząt gospodarskich poza obszarami wymienionymi w § 16 powinno być 

usytuowane i prowadzone w taki sposób, aby nie pogarszało warunków sanitarnych i porządkowych 

otoczenia”. Ponadto będąc przy głosie odniósł się do § 15 pkt 10 tj.„ zużyte opony należy 

przekazywać do punktu selektywnego zbierania odpadów komunalnych” wskazując jaki rodzaj 

zużytych opon można oddać na PSZOK czy wszystkie bo jeśli nie to należałoby ten zapis 

uszczegółowić, doprecyzować czy też powołać się na inne przepisy prawa mówiące jakie opony 

można oddać. Mówca odniósł się do § 7 pkt 4 Regulaminu wskazując czy zapis tego punktu nie 

powinien być bardziej uszczegółowiony poprzez wskazanie , że właściciel powinien dostarczyć 

pojemniki do drogi publicznej w celu ich opróżnienia przez podmiot odbierający odpady komunalne. 

Odniósł się do słów Pani Inspektor Wioletty Morawskiej podkreślając , że przetarg odnosi się do 

podmiotu , który w nim startuje  , natomiast Regulamin utrzymania porządku i czystości odnosi się 

do mieszkańców i w nim powinien się znaleźć właśnie taki zapis. 

 

Pani Elżbieta Wielgocka – Radna Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Odniosła się do § 12 Regulaminu zapytując czy teraz będzie zwiększona częstotliwość odbioru 
odpadów. 
 

 

Odpowiedzi na zadane pytania udzielili: 

 

Pani Wioletta Morawska – Inspektor UG : 

 

Zakomunikowała , że Pan Radny Sobiecki ma rację i wdarła się pomyłka . Prawidłowy zapis § 2 ust. 

6 Regulaminu powinien brzmieć : „Odpady wymienione w ust. 1 pkt 7-15 i pkt. 17 należy zbierać 

selektywnie w sposób, o którym mowa w § 15 pkt 4-13”. Do PSZOK-u można oddać tylko zużyte 

opony pochodzące nieruchomości zamieszkałych, ale już opony od ciągnika nie mogą zostać oddane 

ponieważ pochodzą z działalności rolniczej. W Regulaminie utrzymania porządku i czystości 

mówimy tylko o odpadach komunalnych „ zwykłych ludzi” na zamieszkałych nieruchomościach. 

Zgodnie z wcześniej podejmowaną uchwałą przyjęliśmy , że systemem odbioru odpadów 

komunalnych obejmujemy nieruchomości zamieszkałe. W Regulaminie utrzymania porządku i 

czystości nie może być doprecyzowania jakie opony są przyjmowane na PSZOK. 



6 

 

Podkreśliła , że w § 7 pkt 4 dotyczący udostępnienia pojemników przez właścicieli nieruchomości w 

celu ich opróżnienia przez podmiot odbierający odpady komunalne zostało doprecyzowane na etapie 

przetargu. Wskazała, że my musimy bazować na ustawie , a przepis prawa nie pozwala na 

doprecyzowanie takiego zapisu, że właściciel nieruchomości powinien wystawić pojemniki do drogi 

publicznej  w Regulaminie. 

 

 

Pan Krzysztof Dąbkowski-Wójt Gminy Tłuchowo: 

 

Odniósł się na zasadzie przykładów do propozycji doprecyzowania zapisu w Regulaminie odnośnie 

wystawienia pojemników do drogi publicznej wskazując, że w przypadku bloków tych pojemników 

na odpady jest kilkanaście i jeśli byśmy taki zapis zrobili to wówczas kto by te pojemniki 

wyprowadzał. Ponadto nie wszystkie drogi mają kategorię dróg publicznych a właśnie takimi 

drogami są drogi osiedlowe te nowe , które jeszcze nie zostały objęte kategorią . Taki zapis ogólny 

pozwala nam na doprecyzowanie tego w postępowaniu przetargowym do końca . 

Zakomunikował ,że zgodnie z obowiązującymi przepisami odbiór odpadów zmieszanych musi na 

terenie gminy również odbywać się w okresie od kwietnia do października dwa razy w miesiącu. 

 

W związku z brakiem pytań przystąpiono do głosowania za podjęciem uchwały sprawie 
przyjęcia regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Tłuchowo. 
Za przyjęciem uchwały w sprawie przyjęcia regulaminu utrzymania czystości i porządku na 
terenie Gminy Tłuchowo, głosowało 13 Radnych. 
Nikt nie głosował przeciw, 1 Radny wstrzymał się od głosu ( Ignacy Sobiecki). 
(Imienny wykaz radnych w sprawie powyższego głosowania stanowi załącznik nr 9 do 
protokołu) 

 

Rada Gminy podjęła  uchwałę w sprawie przyjęcia regulaminu utrzymania czystości i 
porządku na terenie Gminy Tłuchowo. 
 (Uchwała stanowi załącznik nr 10 do protokołu).   

 

Ad. 4c 
 
Projekt uchwały w sprawie określenia szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w 
zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowania 
tych odpadów w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi przybliżyła  Pani Wioletta Morawska – Inspektor UG. 
 
W dyskusji głos zabrali: 
 
Pan Ignacy Sobiecki – Radny Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Mówca odniósł się do § 5 pkt 11 przedstawionego projektu uchwały informując, że chyba do tej 
pory odpady budowlane i rozbiórkowe stanowiące odpady komunalne były gromadzone na terenie po 
byłych PZZT-ach 
 
Odpowiedzi udzielił: 
 
Pan Krzysztof Dąbkowski-Wójt Gminy Tłuchowo: 
 
Zakomunikował, że odpady budowlane i rozbiórkowe stanowiące odpady komunalne były 
przyjmowane na PSZOK z tym , że na każdego mieszkańca przypada określona ilość jaką może 
oddać w roku nieodpłatnie. 
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W związku z brakiem pytań przystąpiono do głosowania za podjęciem uchwały w sprawie 
określenia szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania 
odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów w 
zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi. 
Za przyjęciem uchwały  w sprawie określenia szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia 
usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i 
zagospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości 
opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi, głosowało 14 Radnych. 
Nikt nie głosował przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu. 
(Imienny wykaz radnych w sprawie powyższego głosowania stanowi załącznik nr 11 do 
protokołu). 

 

Rada Gminy podjęła  uchwałę w sprawie określenia szczegółowego sposobu i zakresu 
świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości 
i zagospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości 
opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi. 
 (Uchwała stanowi załącznik nr 12 do protokołu).   
 
Ad. 4d 
 
Projekt uchwały w sprawie ustalenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli 
nieruchomości, którzy nie są zobowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi na rzecz gminy oraz górnych stawek opłat za usługi opróżniania zbiorników 
bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych przybliżyła Pani Wioletta Morawska- 
Inspektor UG 
 
W dyskusji nad projektem uchwały głos zabrali: 
 
Pan Stanisław Zych-Radny Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Mówca odniósł się do § 1 pkt 3 przedłożonego projektu uchwały  zapytując czy to też się 
odnosi do przydomowych szamb i nie ma na myśli przydomowych oczyszczalni ścieków tylko 
zbiorniki niewybieralne. Ponadto zapytał się czy będzie można na oczyszczalnię ścieków 
przywozić ścieki wybrane z takich szamb oraz  czy w  gospodarce wolno- rynkowej w 
działalności gospodarczej można komuś narzucić  górną stawkę pobierana opłat. 
 
Odpowiedzi na zadane pytania udzielili: 
 
Pan Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy Tłuchowo: 
 
Przedłożony projekt uchwały odnosi się również do przydomowych szamb czyli tych 
zbiorników bezodpływowych. 
 
Pan Dariusz Meller-Sekretarz Gminy : 
 
Zakomunikował, że podjęta uchwała będzie obowiązywać wszystkich usługodawców ale te 
stawki obowiązywać będą nie tylko w przypadku odbioru nieczystości płynnych ale również w 
przypadku odbioru np. pojemnika od właściciela sklepu . Ponadto dopuszczalne jest  
przywiezienie ścieków na oczyszczalnie ścieków w Tłuchowie . 
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W związku z brakiem uwag do projektu uchwały przystąpiono do głosowania nad  projektem 

uchwały w sprawie ustalenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli 
nieruchomości, którzy nie są zobowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi na rzecz gminy oraz górnych stawek opłat za usługi opróżniania zbiorników 
bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie ustalenia górnych stawek opłat ponoszonych przez 
właścicieli nieruchomości, którzy nie są zobowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi na rzecz gminy oraz górnych stawek opłat za usługi opróżniania 
zbiorników bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych głosowało 14 Radnych 

Nikt nie głosował przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu. 

(Imienny wykaz radnych w sprawie powyższego głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu) 

Rada Gminy podjęła  uchwałę w sprawie ustalenia górnych stawek opłat ponoszonych przez 
właścicieli nieruchomości, którzy nie są zobowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi na rzecz gminy oraz górnych stawek opłat za usługi opróżniania 
zbiorników bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych.  

(Uchwała w sprawie ustalenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli 
nieruchomości, którzy nie są zobowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi na rzecz gminy oraz górnych stawek opłat za usługi opróżniania zbiorników 
bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych stanowi załącznik nr 14 do protokołu). 
 
Ad. 4e 
 
Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo na rok 2020 
przedstawiła Pani Marta Chyczewska – Skarbnik Gminy Tłuchowo. Ponadto w imieniu Pana 
Wójta zwróciła się z prośbą o wprowadzenie następujących autopoprawek: 
- zwiększenie planu dochodów i wydatków w rozdziale 85513 z tytułu dotacji celowej na 
opłacenie składek na ubezpieczenie zdrowotne za osoby pobierające niektóre świadczenia 
rodzinne oraz zasiłek dla opiekuna o 22404,00 zł, 
- zwiększenie planu dochodów i wydatków w rozdziale 85415 z tytułu dotacji celowej na 
dofinansowanie świadczeń pomocy materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów o 
50 000,00 zł, 
- przeniesienie planu wydatków w wysokości 20 000,00 zł z zadania inwestycyjnego pn. „ 
Budowa sieci kanalizacyjnej w m. Tłuchowo ul. Akacjowa, Brzozowa, Klonowa, Ogrodowa” z 
rozdziału 01010 Infrastruktura wodociągowa i sanitacyjna wsi z paragrafu 605 z czwartą cyfrą 
9 do rozdziału 60016- Drogi publiczne gminne do paragrafu 4300- zakup usług pozostałych w 
celu zapewnienia środków finansowych na bieżące utrzymanie dróg gminnych, 
-przeniesienie planu wydatków w wysokości 163 218,00 zł w ramach zadania inwestycyjnego 
pn. „Budowa sieci kanalizacyjnej w m. Tłuchowo ul. Akacjowa, Brzozowa, Klonowa, Ogrodowa” 
w rozdziale – 01010- Infrastruktura wodociągowa i kanalizacyjna wsi z paragrafu 605 z 
czwartą cyfra 9 do paragrafu 605  z czwartą cyfrą 0 w celu urealnienia planu, 
- przeniesienie planu wydatków w wysokości 2500,00 zł z rozdziału 71004- plany 
zagospodarowania przestrzennego z paragrafu 4300- zakup usług pozostałych do rozdziału 
71095- pozostała działalność do paragrafu 4270- zakup usług remontowych w celu 
zapewnienia środków finansowych na remonty dóbr kultury. 
 
W związku z brakiem pytań Przewodnicząca Rady Gminy poddała pod głosowanie projekt 
uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo na  rok 2020 z 
zaproponowanymi autopoprawkami 
Za podjęciem uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo na  rok 2020 
głosowało 14 Radnych. 



9 

 

Nikt nie głosował przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu. 
 (Imienny wykaz radnych w sprawie powyższego głosowania stanowi załącznik nr 15 do 
protokołu) 
 
Rada Gminy podjęła uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo 
na  rok 2020. 
(Uchwała stanowi załącznik nr 16 do protokołu).   
 
 
Ad. pkt 5 i 6 
 
Pani Wioletta Kuczmarska – prowadząca obrady poprosiła o zgłaszanie zapytań i wolnych 
wniosków. 
 
Głos zabrali: 
 
Pani Barbara Rykaczewska – Radna Rady  Gminy Tłuchowo: 
 
Poinformowała, że zgłosili się do niej rodzice dzieci , których dzieci przechodzą przez pasy na 
wysokości GOK-u  i prosili aby w godzinach porannych i popołudniowych był ktoś kto 
pilnowałby, żeby auta przepuszczały te dzieci. Wnioskowała o powołanie Kogoś kto by 
przeprowadzał dzieci przez pasy i czuwał nad ich bezpieczeństwem. 
 
Pan Stanisław Zych- Radny Gminy Tłuchowo: 
 
Oznajmił, że w ramach Programu Dróg Samorządowych zostały do Wojewody złożone dwa 
wnioski na budowę dróg jedną w Kłobukowie , która budowana jest od podstaw i to jest 
bardzo dobrze , gmina otrzyma większe pieniądze,  a ta druga droga 2500m budowana będzie 
kolejna droga asfalt na asfalcie, była już budowana jedna taka droga Kamień Kmiecy w 
kierunku Koziegorogu Leśnego my za tymi inwestycjami głosowaliśmy. lecz może warto było 
by aby w przyszłym roku iść bardziej odważnie i w ramach tego programu składać wnioski o 
budowę nowych dróg , gdyż możemy uzyskać 70% dofinansowania a wylewać asfalt na asfalcie 
to zdążymy zawsze wykonać.  Gmina Tłuchowo składa wnioski ale o budowę nowych dróg 
może pozyskać większe środki aniżeli na ich remonty i zwraca się z wnioskiem do Wójta aby 
wnioski składane w ramach Programu Dróg Samorządowych były na budowę nowych dróg. 
Podkreślił, że te drogi asfaltowe muszą być remontowane , w Trzciance też była taka 
remontowana, tylko w ramach Funduszu Dróg Samorządowych gdzie można pozyskać 70% 
dofinansowania lepiej jest budować nowe drogi gdyż można pozyskać więcej środków 
finansowych. 
 
Pani Elżbieta Wielgocka – Radna Rady  Gminy Tłuchowo: 
 
Przytoczyła słowa Radnego Sobieckiego, który mówił , że jeśli droga w Borowie w kierunku 
Mokowa która też była asfaltowa  nie zostanie naprawiona w danym czasie  to później się ona 
rozjedzie i będzie wymagała dużo więcej nakładów finansowych . Gdyby droga w Borowie nie 
została wyremontowana to dziś by była całkowicie rozjechana. Budujmy drogi zarówno te od 
podstaw gruntowe ale i te asfaltowe wymagają poprawy i nakładki asfaltowej.   
 
Pan Łukasz Struś- Radny Gminy Tłuchowo: 
 
Zakomunikował, że jeszcze nie był Radnym to już słyszał o konieczności wykonania remontu 
drogi asfaltowej z Borowa w kierunku Mokowa , Pan Sobiecki długo o tej drodze mówił. 
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Pan Ignacy Sobiecki - Radny Gminy Tłuchowo: 
 
Zakomunikował, że nie wracajmy do drogi w Borowie ale zapytał się w którym roku była 
budowana ta droga w Mysłakówku na którą został złożony wniosek, on nie wie w jakim jest 
stanie technicznym i dokładnie o którą drogę tutaj  chodzi czy tą koło Pana J………... Jeśli to jest 
droga 14- letnia tak jak powiedział Wójt i to jest ta koło Pana O…………… i Z…………………….. to 
była ona wykonywana etapami . Trzeba dokładnie wyjaśniać o jaką drogę chodzi bo nazwy są 
różne i teraz wie choć o którą drogę chodzi i czy zachodzi potrzeba jej remontu. 
 
Pani Tamara Kalinowska- Radna Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Zaprosiła Państwa Radnych na drogę Mysłakówko-Marianki , która jest przeznaczona do 
remontu. 
 
Pan Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy Tłuchowo: 
 
Zakomunikował, że droga Mysłakówko – Marianki była budowana w 2006 roku i była 
budowana w częściach. Jest to droga koło Pana O………………………….. .  
Poinformował, że została określona kolejność budowy dróg lokalnych, aby dana droga mogła 
uzyskać dofinansowanie musi mieć określone punkty. Droga Mysłakówko-Marianki ma szanse 
na uzyskanie określonych punktów ponieważ krzyżuje się z drogą wojewódzką. W ramach 
Programu Przebudowy Dróg Samorządowych został złożony jeden wniosek na budowę drogi a 
drugi na remont drogi , który też jest bardzo kosztowny. Drogi gruntowe na ternie Gminy 
Tłuchowo nie są w złym stanie . Budując drogi od podstaw wykorzystujemy podkład jaki się na 
nich znajduje. Proponowałby aby trzymać się planu społeczno-gospodarczego i tej kolejności. 
W roku ubiegłym do FOGR-u napłynęło dużo wniosków i otrzymaliśmy mniejsze 
dofinansowanie , a w tym było złożone mniej i nasza gmina otrzymała dofinansowanie do 
540mb. Następne zadanie , które  będzie składał do FOGR-u to ul. Wiejska na odcinek 817 mb i 
może Urząd Marszałkowski będzie mógł dofinansować te metry. Obydwie te drogi złożone w 
tym roku w ramach konkursu pod względem finansowym nie będą się różnić lecz ostatecznie 
rozstrzygnie się to w przetargu. Gdyby nie było środków zewnętrznych to nie proponowałby 2 
warstw tylko byłaby jedna. Musimy trzymać się planu społeczno- gospodarczego gdyż na te 
przedsięwzięcia potrzebna jest dokumentacja. 
Nad tematem zgłoszonym prze Radną Barbarę Rykaczewską co do ustawienia Kogoś kto  
pilnowałby i czuwałby nad bezpieczeństwem dzieci przechodzących przez pasy  koło GOK-u 
trzeba się zastanowić, gdyż rodzice zdejmą z siebie odpowiedzialność i zejdzie ona na gminę. 
Nie chciałby brać  odpowiedzialności za dzieci na drogach. Pieszy na chodniku ma 
pierwszeństwo przejścia . Ten wniosek Pani Radnej niech zostanie poddany dyskusji. To my 
kierowcy nie przestrzegamy prędkości. Szkoły i przedszkola wznowiły swą działalność i normy 
bezpieczeństwa wróciły takie jak przed pandemią. Jeśli dziecko jest przeziębione to nie 
posyłajmy go do szkoły , dzieci powinny również nosić maseczki. Na początku wakacji 
tłuchowskie społeczeństwo zostało wyedukowane, ponieważ przebywało 156 osób na 
kwarantannie , stosujmy się do regulaminów i nie lekceważmy tego zagrożenia 
koronawirusem. 
 
Pan Jacek Zabost- Radny Gminy Tłuchowo: 
 
W imieniu Druhów OSP Koziróg Leśny poinformował , że została rozpoczęta budowa garażu z 
przeznaczeniem na samochód strażacki i zwrócił się z prośbą o przeznaczenie w budżecie na 
rok 2021 rok kwoty 50 000 zł na zakup wozu strażackiego. Ponadto będąc przy głosie zapytał 
się o jednego mieszkańca z miejscowości Tłuchówek i zwrócił się z prośbą do Wójta Gminy 
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Tłuchowo aby wraz z Sołtysem i Radą Sołecką się domówił oraz wnioskował o wycięcie 
krzaków w miejscowości Małomin .  
 
Pan Karol Janiszewski – Sołtys Wsi Trzcianka: 
 
Przyłączył się do słów Radnego Zycha i podziękował za drogę w Trzciance i Popowie oraz 
Komisji Rolnictwa za przychylność w tej sprawie. Zwrócił się z prośbą o obcięcie gałęzi i 
konarów drzew w kierunku Popowa. Jeśli chodzi o budowę kurnika w Trzciance to osoby które 
znajdują się w bezpośrednim sąsiedztwie zostały poinformowane, a oprócz tego zostało 
zwołane zebranie ,  z którego protokół i wnioski zostały przekazane Wójtowi oraz przesłane do 
Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska . 
 
Pan Remigiusz Rykowski – Radny Rady  Gminy Tłuchowo: 
 
Zwrócił się z prośbą w imieniu mieszkańców Kamienia Kotowego aby przy drodze w kierunku 
Pana B……………………… w jakiś sposób utwardzić ten strony wjazd , ponieważ cały tłuczeń 
spływa na drogę wojewódzką gdyż jest bardzo strony spad. 
 
Pan Andrzej Łydziński- Radny Rady  Gminy Tłuchowo: 
 
Zapytał czy w miesiącu wrześniu przewidziana jest równiarka na drogi gminne. 
 
Pani Barbara Rykaczewska- Radna Gminy Tłuchowo: 
 
Zwróciła się z prośbą w imieniu mieszkańców ul. Sportowej i Cichej o ustawienie znaku 
ograniczenia prędkości na wysokości stadionu oraz o naprawienie dziury w chodniku 
zlokalizowanej na wysokości Państwa P………………………………………… w Tłuchowie. 
 
Pan Jan Kokosza- Radny Rady  Gminy Tłuchowo: 
 
Podziękował za likwidację bagienka w Kłobukowie przy dworku , zwrócił się z prośbą o 
obcięcie placu oraz przed zimą rowów w kierunku Państwa P…………………... 
 
Pan Stanisław Zych- Radny Rady  Gminy Tłuchowo: 
 
Odniósł się do słów Radnego Zabosta i uważa, że jednostka OSP w Kozirogu Leśnym powinna 
mieć samochód bo jako jedyna go nie ma, tylko tu się nasuwa jeden wniosek używajmy 
strażaków, dla przykładu poinformował jak  to wygląda w ostatnim czasie na terenie gminy 
wystąpiło kilka pożarów , w pierwszej kolejności oficer dyżurny w Lipnie dysponuje OSP w 
Tłuchowie jako że jest w KSRG przyjeżdża 6 strażaków, reszta albo dojeżdża na własne ryzyko, 
bo stanowisko dysponowania przyciska sobie KSRG Wielgie, KSRG Dobrzyń, KSRG Mokowo 
wjeżdżają na nasz teren, ponosimy koszty związane z utrzymaniem jednostek OSP, 
utrzymaniem kierowców, ze szkoleniami, z badaniami lekarskimi i przyjeżdża 6 strażaków a 
reszta jest rozpędzonych, a dlaczego tak jest. Nasza jednostka jest gotowa w 3 minuty od 
ogłoszenia alarmu tylko nas stanowisko kierowania potrafi zawrócić bo jest już na miejscu 
KSRG Mokowo i my się z tym nie zgadzamy powinny być używane te jednostki , które są 
finansowane z budżetu i te jednostki bynajmniej te trzy Tłuchowo, Jasień i Trzcianka które 
mają wyposażone samochody i przeszkolonych strażaków więc powinny być do każdego 
zdarzenia pożarowego na terenie gminy zgłaszane wówczas to przyjedzie 18 strażaków , 
którzy mogą coś zrobić a nie tylko 6. Jak najbardziej wiodącą jednostką jest KSRG w Tłuchowie 
są najbardziej doposażeni i mają szczęście że są w Tłuchowie ale takie jednostki jak 
Mysłakówko czy Źródła , Trzcianka też chcą działać.  Skandalem jest , że w Źródłach kopci się w 
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koszu a dysponowana jest do tego KSRG w Tłuchowie ciężki samochód ratowniczo-gaśniczy a 
wystarczyłoby , że OSP Źródła rozłożyłaby wąż i podpięła do hydrantu czy też w Mysłakówku 
obrywa się gałązka to z piłą również przyjeżdża jednostka z Tłuchowa to po co ta jednostka 
jest utrzymywana.  Jest rozporządzenie Głównego Komendanta, że straże nie mogą wyjeżdżać 
do łąkoskrzydłych ale kto ma pomóc mieszkańcom jak nie Straż. Mieliśmy dwa przypadki, 
dzwonił Pan Prezes,Pan Wójt o tym wie , dzwoniła mieszkanka,  my pojechaliśmy i usunęliśmy 
ale czy to ma tak być. Wszyscy chcą mieć samochody, ładne wyposażenie, mundury ale czy to 
ma tak być, że Strażacy idą tylko do Kościoła ze sztandarem.  
 
Pani Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Podkreśliła , że zgodnie z wypowiedzią Pana Radnego Zycha każda jednostka strażacka 
powinna być wyposażona w samochód z wodą. 
 
Pan Stanisław Zych- Radny Rady  Gminy Tłuchowo: 
 
Wskazał, że nie każda jednostka OSP musi mieć samochód z wodą bo np. OSP Źródła czy 
Mysłakówko może być jednostką pompową, wspomagającą gdzie podpinana jest pompa, 
pompuje i wspomaga przy pożarze. Jednostka w Źródłach posiada też piły i mogą działać. 
 
Pani Bożena Kruszewska- Sołtys Wsi Źródła: 
 
Poinformowała, że lampa w centrum Źródeł się nie pali oraz zwróciła się z prośbą o wycięcie 
krzaków . 
 
Pan Karol Janiszewski – Sołtys Wsi Trzcianka: 
 
Zakomunikował, że do tej pory raz w roku odbywały się ćwiczenia strażackie i dobrze by było 
jeśli każda jednostka co jakiś czas by wzięła udział w jakimś zdarzeniu . Człowiek zapomina 
jeśli nie ćwiczy a nauka jest potrzebna. 
Podkreślił , że na jego podwórku przyjechał redaktor który się wypytywał o Pana Lecha 
Wałęsę, wcześniej się nie umawiał, nie wie kto ten artykuł zlecił ale jego słowa nie zostały w 
nim zawarte. 
 
Pan Ignacy Sobiecki - Radny Rady  Gminy Tłuchowo: 
 
Zwrócił się z prośbą o przycięcie gałęzi przy drodze w kierunku Zakrzewa na wysokości Pana 
P………………………….  i w kierunku Mokowa na wysokości Pani D………………………. oraz przed 
zimą o wycięcie chwastów przydrożnych. 
 
Pan T……………… W…………..: 
 
Odniósł się do Pana Lecha Wałęsy i miejscowości Trzcianka a właściwie do Popowa . 
Podkreślił, że mu nie chodzi o to kto na kogo głosuje , ale trzeba wziąć też pod uwagę fakt 
komu pomagał. Podkreślił, że ten artykuł, który został napisany w Fakcie nie zawiera prawdy, 
ponieważ zapis że nawet rodzinna wieś odwróciła się od Wałęsy, bo nawet za moich czasów 
było organizowane spotkanie w Popowie. Podniósł inicjatywę powstania Fundacji 
Zaopatrzenia Wsi w Wodę a w latach dziewięćdziesiątych nie była to prosta sprawa, gdyż od 
razu trzeba było mieć kapitał założycielski. W ramach tej fundacji otrzymaliśmy czek na 
obecne pieniądze 100 000 zł i wówczas dopiero mogliśmy zacząć rozmawiać o wodzie. Nie 
możemy mówić , że Lech Wałęsa nie dbał o swoich to nie jest prawdą. Jeśli będzie taka wola to 
możemy zorganizować spotkanie i powspominać owe czasy i historię.  
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Pan Stanisław Zych-  Radny Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Podkreślił, że Lechem Wałęsą już nie jeden redaktor wycierał sobie usta, robił sobie psikusy. 
Redakcją która sobie spreparowała teoretycznie to co miało miesjce , że głównie chodziło o to 
że mieszkańcy Popowa mieli go obrzucić pomidorami za to , że został agentem Bolkiem. Nic 
takiego nie miało miejsca. Ten redaktor był też u niego,  a ten artykuł był w gazecie FAKT, a jest 
to gazeta która szuka sensacji weźmy np. co zrobiła z Ministrem Szumowskim czy też 
Prezydentem Dudą to jest typowa gra na emocjach i wywołać dyskusję, to jest tzw. brukowiec i 
nie należy się tym przejmować. Fundacja była założona i dzięki niej Trzcianka, Kamień Kotowy, 
Turza Wilcza dzięki Lechowi Wałęsie mamy wodę. 
 
Pan Przemysław Wyrostkiewicz- Radny Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Zwrócił się z prośbą o wykonanie tego małego odcinka drogi na wysokości ul. Szkolnej tj domu 
nauczyciela w którym mieszka Pani B………………….. , Pani G…………………. żeby można np. kostką 
wyłożyć albo wylać asfaltem mają trudności w chodzeniu po tym a po deszczu spływa ten 
tłuczeń na parking. Ponadto odniósł się do strażaków wskazując przy tym , że odnośnie 
dysponowania poszczególnych jednostek do akcji to on nie będzie miał na to jakiegoś 
większego wpływu gdyż to nie on je dysponuje. 
 
 
Pan Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy Tłuchowo: 
 
Zakomunikował, że krzaki i gałęzie będą systematycznie po kolei obcinane, choć podkreślił iż 
to właściciele drzew i lasów powinni to robić we własnym zakresie. Chodnik na wysokości ul. 
Sierpeckiej przy Państwach P…………………… zostanie naprawiony. Co do wykonania asfaltu na 
odcinku 30-40 m w Kamieniu Kotowym w kierunku Państwa M………………………….. , to jak 
zostanie zawarta umowa na drugi odcinek budowy drogi 559 od Jasienia po Sesji Sejmiku w 
Urzędzie Marszałkowskim i traktuje , że jest szansa na pozyskanie zrywki asfaltowej która 
mogłaby być przeznaczona na utwardzenie tego fragmentu drogi, ale może warto by było aby 
na ten odcinek przeznaczyć fundusz sołecki jakby nie udało się z tą zrywką. Równiarka na 
drogi główne i te które zostaną zgłoszone przez Sołtysów w miesiącu wrześniu zostanie 
puszczona.  Mieszkańcy poruszający się ul. Spokojną i przy stadionie powinni jeździć tamtędy z 
prędkością 30 km/h, te ograniczenia są tam zrobione po to aby kierowcy się do nich stosowali. 
Mieszkańcy przylegających osiedli do ulicy Spokojnej chcą zamontowania progów 
zwalniających , a to dla gminy stanowi dodatkowe koszty, a gminę obowiązuje trwałość 
projektu. Chcąc wprowadzić progi zwalniające należałoby wszystko zmienić, uzyskać nową 
organizację ruchu, która musiałaby zostać uzgodniona z właściwymi instytucjami i organami. 
Sądzi , że nawet w przypadku ustawienia progów zwalniających wzdłuż ul. Spokojnej to nic 
tym nie zostanie osiągnięte, ponieważ sami kierowcy muszą zwolnić i przestrzegać przepisów 
ruchu drogowego.  Na etapie tworzenia projektu budżetu na rok 2021 złożony wniosek na 
zakup samochodu strażackiego dla OSP Koziróg Leśny w wysokości 50 000 zł zostanie 
rozpatrzony. Oficer Dyżurny Państwowej Powiatowej Straży Pożarnej w Lipnie dysponuje i 
decyduje , która jednostka i ile jednostek jest potrzebne do danej akcji i jest to uzależnione od 
rozmiaru zagrożenia. Podkreślił, że OSP Trzcianka prawdopodobnie została cofnięta po tym jak 
już wyjechała do akcji, ponieważ inna jednostka dojechała wcześniej na miejsce zdarzenia. 
Podkreślił, że jest zaniepokojony ilością pożarów w Borowie, uznając iż ktoś się bawił w 
podpalacza, lecz mogło się to wymknąć spod kontroli, a takich zdarzeń naliczył kilkanaście. 
Oznajmił, że dobrze iż deszcz popadał i akcje pożarnicze w Borowie się zakończyły. Sądzi, że w 
miesiącu wrześniu odbędzie się zebranie Gminnego Zarządu Ochotniczych Straży Pożarnych na 
które zostanie zaproszony przedstawiciel PPSP z Lipna na którym zostanie poruszony temat 
dyspozycji jednostek. Podziękował jednostkom OSP w Tłuchowie , Jasieniu i Trzciance za 
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ofiarną służbę. Ponadto poinformował, że Druhenka Przewodnicząca zgłosiła do niego , że w 
Źródłach pali się śmietnik i on zadysponował Druhenkę Wiolettę , która ugasiła pożar łopatą. 
Odnośnie ograniczenia prędkości na drodze w Źródłach wniosek do Zarządu Dróg 
Powiatowych w Lipnie i w Sierpcu zostanie ponowiony aby ruch na tym odcinku został 
ograniczony. Odniósł się do słów przedmówcy dotyczących Lecha Wałęsy i nieprawdą jest , że 
nie jest szanowany przez osoby z naszej gminy, dla przykładu podkreślił , że w 2014 roku 
otrzymał nagrodę Tłuchowianina Roku 2013 . W artykule w gazecie zostało napisane , że jak 
przyjedzie do swojej rodzinnej miejscowości to zostałby obrzucony pomidorami a to 
nieprawda . Dobrze , że Pan T………… W……………….chce zorganizować taką lekcję historii. To są 
oszczerstwa przeciwko mieszkańcom Trzcianki i Popowa, a Pan Lech Wałęsa szanuje takiego 
Wójta Gminy Tłuchowo i zaprosił go na  3 spotkania m.in. na swoje urodziny. Droga szkolna 
przy Pani Z……………………. jest drogą gminną i  jeśli będzie zgoda Rady Gminy to z kostki 
rozbiórkowej można ją  wykonać to nie będą duże koszty i własnym sposobem można ją zrobić, 
podbudowa jest dobra. 
To co pan Radny Przewodniczący Komisji Rewizyjnej wspomniał, że wszyscy przy ścieżce 
powinni być zadowoleni, również mieszkańcy F to wiecie Państwo takiego zadowolenia 
wszystkich to nie ma bo to jest bardzo dużo życzeń i  w tym momencie jednostka musi się 
podporządkować ogółowi. Ścieżka pieszo-rowerowa jest budowana w celach poprawy 
bezpieczeństwa w ruchu drogowym . W miejscu co Pan Radny wspomina żeby wykonać 
poszerzenie asfaltowe znajdujemy się na łuku drogi wojewódzkiej i w tym wypadku z uwagi na 
warunki bezpieczeństwa został zaprojektowany odrębny wjazd, dodatkowy wjazd. Wskazał, że 
akurat ci Państwo  dokonali zakupu w 2008 roku działki rolnej  i w tym wypadku zrobić 
określony precedens, nawet byśmy go zrobili tylko poprawiamy bezpieczeństwo na drodze 
czyli w chwili obecnej żeby otrzymać środki finansowe , a tych pieniędzy mamy ponad 
680 000zł z RPO to do 30 września musimy to zadanie wykonać i do 31 października musimy 
uzyskać decyzję na użytkowanie ścieżki pieszo-rowerowej, a ją wydaje Wojewódzki Inspektor 
Nadzoru Budowlanego w Bydgoszczy. Przy wydawaniu tego typu decyzji funkcjonuje zasada, 
że na podświetlany stół kładzony jest projekt budowlany  na który nakładany jest projekt 
powykonawczy, inwentaryzacyjny. Po nałożeniu na siebie tych map Wojewódzki Inspektor 
Nadzoru Budowlanego patrzy na zmiany jakie zaszły w dokumentacji i jeśli uzna , że są to 
istotne zmiany to nie wyda decyzji na użytkowanie obiektu. Zmiany jakie na dzień dzisiejszy 
zostały wprowadzone to studnia wstawiona na wysokości drogi do Tłuchówka, gdyż w tamtym 
miejscu powstanie nowa droga z uwagi na to, że Państwo W podzielili teren na działki 
budowlane  i biorąc pod uwagę , że tam jest głęboki rów  i woda wpływa do niego, aby mogła 
spływać z całego terenu to budowa studni retencyjnej jest niezbędna dla poprawy 
bezpieczeństwa. Następna sytuacja , która została na tym etapie zrobiona to została 
uwzględniona petycja Państwa L odnośnie wjazdu na ich posesję traktując, że Ci Państwo mają 
rację wjazd do ich posesji był i powinien zostać, a jeśli sami dojdą do przekonania , że ten 
wjazd jest niebezpieczny to rozgrodzą płot i będą mogli dojechać do drogi gminnej. Natomiast 
Państwo F mają dostęp do drogi gminnej, na dzień dzisiejszy nigdy nie występowali do gminy o 
wydanie decyzji na zjazd. Dla przykładu  poinformował, że jak na ostatniej Sesji Pani Tamara 
zgłosiła petycję, że ktoś kupił grunt to on odpowiedział , że powinien wystąpić o zjazd, 
powinien wykonać projekt i po wykonaniu zjazdu przedstawić gminie inwentaryzację 
powykonawczą. Takie zasady przestrzega województwo , powiat i takich zasad powinna 
przestrzegać gmina. W chwili obecnej Ci Państwo wystąpili o zjazd, wniosek ich został 
przekazany do Zarządu Dróg Wojewódzkich, być może ten wniosek znów wróci z powrotem do 
Gminy Tłuchowo z tego względu , że jestem Inwestorem zastępczym przy realizacji tego 
zadania, ale w tym wypadku szczerze my nie mamy czasu na to, żeby wstrzymać tę budowę i 
zrealizować tę petycję. Jest to budowana ścieżka pieszo-rowerowa w celu poprawy 
bezpieczeństwa i jednostki muszą się podporządkować. W dniu dzisiejszym nie ma Pani Sołtys 
z Tłuchówka wskazując dla przykładu , że w tym momencie, na dzień dzisiejszy Państwo F nie 
mają decyzji o warunkach zabudowy, wystąpili z tym wnioskiem tydzień temu. Aby wydać taką 
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decyzję o warunkach zabudowy  to postępowanie trwa od 3 do 4 miesięcy, czyli w chwili 
obecnej ta działka jest działką rolną. Prosił o rozważenie sytuacji w której Pan Radny Zabost  
będzie skuteczny, przekona Radę Gminy , a Rada zatrzyma budowę inwestycji co może 
wykonać poprzez wprowadzenie poprawki i wyrzuci mi środki finansowe z tej inwestycji. 
Ponadto może powstać sytuacja tego typu, że Pan W przyjdzie i powie tak , że tam zostało 
wykonane  ładne poszerzenie , a on przed budową ścieżki pieszo-rowerowej miał wydaną 
decyzję o warunkach zabudowy, wydzielił sobie 5 działek i dlaczego przy tych działkach 
została zrobiona tylko ścieżka , a nie taka droga jak przy Państwu P…………….. czy 
K…………………… i wówczas znowu będą zarzuty , że wójt traktuje nierówno ludzi i wszystko 
wraca na Sesję. W następnej kolejności do Pana Radnego Zabosta przychodzi moja żona i mówi 
Panie Jacku Pan to jest skuteczny chłopak, tym Państwu F to Pan załatwił kawałek drogi 
wewnętrznej, a popatrz Pan ja mieszkam po przeciwnej stronie od lat i nie mam dostępu do 
ścieżki pieszo-rowerowej  i muszę poboczem dochodzić do drogi powiatowej, po kolei będą 
przychodzić kolejne sąsiadki i prosić , że np. sprzedała działkę i też chce mieć dostęp i w tym 
momencie tworzy się koncert życzeń, a on rozpocznie się 18 września kiedy rzeczoznawca 
majątkowy zacznie szacować odszkodowania. Podkreślił fakt, że powinniśmy sobie 
przypomnieć ten moment kiedy były prowadzone pierwsze rozmowy o budowie ścieżki 
pieszo-rowerowej gdzie nie było żadnego widoku na jakiekolwiek pieniądze z zewnątrz. Jak 
wtedy była mowa, że ta ścieżka może kosztować około 1 mln zł to wszyscy przeliczali ile za to 
można wybudować kilometrów dróg. Zwrócił się z prośbą o pomoc w opanowaniu ludzkich 
temperamentów, bo w tym momencie nie ma czasu na to , żeby cokolwiek doprojektowywać. 
Postępowanie u Wojewody o wydanie pozwolenia na budowę trwało 8 miesięcy, ponadto ileś 
miesięcy trwały same uzgodnienia. Sytuacja wygląda tak fajnie, że my jako gmina budujemy tą 
ścieżkę ale najwięcej do powiedzenia ma Urząd Marszałkowski w Toruniu, Zarząd Dróg 
Wojewódzkich w Bydgoszczy, Regionalny Program Operacyjny , Wojewoda i Nadzór 
Budowlany a zatem proszę skończmy tę inwestycję. 
 
Pani Barbara Rykaczewska- Radna Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Poinformowała, że zgadza się na wykonanie tego fragmentu ul. Szkolnej w kierunku domu 
nauczyciela z tym że ona zgłaszała owy wniosek już pół roku temu i wówczas nie był on 
przegłosowany. 
 
Pani Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo: 
 
Zapytała czy Państwo Radni  wyrażają zgodę na wykonanie tego odcinka drogi szkolnej  kostką 
w kierunku domu nauczyciela. Ponadto oznajmiła, że cieszy się z budowy drogi wojewódzkiej 
559 ale nie cieszy fakt że cały ruch został puszczony przez Źródła a dokładnie o samochody 
ciężarowe, które nie mają opamiętania i ta droga zostanie popsuta bo one nie zjeżdżają i może 
dojść do tragedii. Wniosek został złożony o ograniczenia ale Pan Wójt powiedział , że nie da nic 
się zrobić. 
 
Pan Krzysztof Dąbkowski- Wójt Gminy Tłuchowo: 
 
Zakomunikował, że Zebranie Wiejskie w Źródłach złożyło wniosek o ograniczenie prędkości 
dla samochodów ciężarowych. Wniosek został wysłany do Zarządu Dróg Powiatowych do 
Lipna i Sierpca ale otrzymał negatywną odpowiedź. Objazd przez Gminę Tłuchowo nie 
przebiega przez Źródła ale jak ktoś go zna to przejeżdża, a droga gminna jest ładna. Po 
dzisiejszych obradach zostanie ponowiony wniosek o wprowadzenie ograniczenia prędkości 
przez Źródła. 
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Ad. pkt 7 
 
Brak 
 
Ad. pkt 8 
 
Wioletta Kuczmarska - Przewodnicząca Rady Gminy poinformowała, że porządek obrad 
XVII Sesji Rady Gminy Tłuchowo został  zrealizowany, podziękowała Radnym oraz gościom 
zaproszonym za aktywny udział w Sesji. 
 

Obrady XVII Sesji Rady Gminy Tłuchowo zakończono o godzinie 1658. 
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